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A szeretet a hosszú élet titka. Ezt vallja Nusika néni, Ózd legidősebb polgára, aki júliusban töltötte be ezt a 
keveseknek megadatott életkort. Sárváry Lajosné megélt több mint egy évszázadot, mind a két világháborút, 
az 1956-os forradalmat és szabadságharcot, a rendszerváltozást és az ezredfordulót. Anna néni korát 
meghazudtolva még ma is ellátja a háztartást. Amikor csak teheti főz, mos, takarít és vasal.

#sport 11. oldal#siker 6. oldal

HÍREK INFORMÁCIÓK ÉRDEKESSÉGEK/ /

ÓZDI  MAGAZIN IIi. évfolyam 6. szám  2019. augusztus

i

# ünnep 7. oldal

JÓL HALAD A KERÉKPÁRÚT ÉPÍTÉSE,
LÁTVÁNYOS A VÁLTOZÁS

KÉT KERÉKEN
MINDIG LESZ
HOVA FEJLŐDNI
VERES DONÁT FODRÁSZ-BORBÉLY
SAJÁTOS SZAKMAI VILÁGA 

Ifj. Nedecki László rutinos
autóversenyzőnek számít

EZ MÁR ÉLETFORMA



Nyitva:  
H-P:     7:00-17:00

Szom.:  7:00-12:00
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TAPÉTÁVAL

FRITS SÁNDORNÉ (1935-2019)
Nyolcvannégy éves korában, 2019. 
július 3-án elhunyt Frits Sándorné 
karnagy, az Árpád Vezér Úti Általános 
Iskola egykori igazgatója. Frits Sándor-
né, Győri Katalin 1935. július 15-én 
született Rimaszécsen. Szülőfalujából 
még gyermekkorában kitelepítették 
családját, ezért költöztek Ózdra. A Gyári 
Általános Iskolába járt, majd a békés-
tarhosi zeneiskolában érettségizett. 

Pedagógusi pályáját képesítés nélküli 
nevelőként 1959-ben kezdte Ózdon. 
Orosz-ének szakos tanári oklevelét 

1965-ben szerezte az Egri Tanárképző Főiskolán. 1975-től 1990-ig 
az Árpád Vezér Úti Általános Iskola vezetője volt. Irányítása alatt az 
intézményben a tehetséggondozás példaértékű eredményességgel 
folyt. Az országos hírű gyermekkórust 1971-ben alakította. A munka 
színvonalát jól tükrözi, hogy a kórussal többször felvételt készített a 
Magyar Rádió, valamint a Magyar Televízió is. Hivatalosan 1992-ben 
vonult nyugállományba, de dolgozott tovább. Ezt követően alakította 
meg a Harmónia Pedagógus Női Kart.
 
Szakmai munkájának, valamint városunk hírnevének öregbítése elisme-
réseként 1990-ben Ózd Városért kitüntetésben részesült. A kóruszenei 
hagyományok megőrzésében, fennmaradásában szerzett elévülhetetlen 
érdemeiért 2004-ben a Magyar Kultúra Napja alkalmából a „Magyar 
Kultúra Lovagja” címet vehette át. 2009-ben pedig a város zenei életében 
betöltött több évtizedes kiemelkedő szakmai tevékenységét, kórusveze-
tői munkáját ismerték el az „Ózd Város Díszpolgára” kitüntető címmel. 
Frits Sándornét a Gyári temetőben helyezték örök nyugalomra.

Ózd, Malom út 1.
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A Magyar Távirati Iroda (MTI) „nagy öregjei-
nek” és a Magyar Fotóművészek Szövetsége 
megalakítóinak egyikeként számon tartott 
Vadas Ernő (1899-1962) talán legismertebb 
felvételén az Ózdi Kohászati Üzemek 
látképe. Az éjszakában ezernyi fénnyel 
csillogó Ózd valaha többméteres óriáskép-
ként Moszkvában is látványosság volt.                             
A hozzá tartozó kommunista propaganda 
szövege ez volt: „Az Ózdi Kohászati Üzemek 

ÜZENET A MÚLTBÓLÜZENET A MÚLTBÓL

Alabán Péter

Szepesi Dániel

dolgozói a kongresszusi versenyben jelenleg az 
első helyen állnak. A II. pártkongresszus idején 
Ózd nyerte el a Központi Vezetőség Zászlaját.” 

Az ötvenes évek szocreál fényképein és 
sajtófotóin a kor hőse a munkás, aki vidáman 
dolgozik a gépénél, több száz százalékkal 
túlteljesíti a tervet, ipari környezetében pedig a 
gyár és a füstölgő gyárkémények az épülő 
szocializmust jelképezik. A politikai propaganda 

céljainak megfelelő, központi ellenőrzés alatt 
álló fényképarchívumot a Magyar Fotó Állami 
Vállalat kezelte, amelynek Vadas is dolgozott. 
1957-ben a Fotóművészek Nemzetközi 
Szövetsége a legmagasabb kitüntetésben 
részesítette, miközben hazai és nemzetközi 
kiállításokon összesen 67 aranyérmet nyert.
A fent közölt képen a gyár szinte egy világvá-
ros, és a legfejlettebb ipari technológia látsza-
tát kelti. Üzenete is egyértelmű: Ózdot a kohó 
tette várossá, és az idősebb helyiek máig 
emlékezhetnek is, hogy a hetvenes-nyolcva-
nas években a városi, illetve az üzemi pártve-
zetés mindig is konfliktusban volt egymással, 
a gyár mindig éreztette a felsőbbrendűségét, 
hogy nélküle itt semmi nem volna. Igaza lett: 
amíg az ötvenes években Ózd egyfajta ígéret 
földje volt, a nyolcvanas évek végén már a 
megvalósulatlan ígéreté. A nehéziparral, a 
munkalehetőségekkel együtt sok más is 
megszűnt: így például a színvonalas kulturá-
lis- és sportélet, vagy az NB I-es futball- és 
kézilabdacsapat már a múlté, de megszűnt a 
biztos megélhetés, a szociális biztonság is.                
Az ipari táj és hősei, a munkásemberek 
szürreális együttélésének képét az 1980-as 
évek közepén már a gyár fényszegény 
csarnokában a vasmunkások megdöbbent 
szoborarca, üres tekintete váltotta fel.

Idén is közösen ünnepelték augusztus 20-át az 
ózdiak az Ifjúsági Parkban. Az államalapítás-
nak, és az államalapító, I. Szent István királynak 
emléket állító napon most is számos program-
mal várták a szervezők a város lakóit. A rendez-
vényt a nyári forróságban és napsütésben kora 
délután a nap egyik sztárvendége, Kökény 
Attila nyitotta meg. Az előadó koncertje után a 
szekszárdi Holló Együttes lépett a színpadra, a 
vándormuzsikosok egy zenés gyermekműsor-
ral készültek a fiataloknak. Őket a méltán híres 
Groovehouse zenekar követte, majd a hagyo-
mányőrző táncoké volt a főszerep: az Ózdi 
Gyöngyvirág Néptánc Egyesület és a Szarkaláb 
Néptánccsoport szórakoztatta az egyre 
népesebbé váló közönséget.
 
Ezután a Gömöri Lovas és Népi Hagyo-
mányőrző Egyesület felvezetésével  városunk 

vezetői vonultak a színpadra, ahol aztán Janiczak 
Dávid polgármester mondott ünnepi beszédet. 
Kiemelte a kereszténység és Szent István 
államalapító tevékenységének fontosságát.
 
„Számomra Szent István király műve azt üzeni, 
hogy Isten oltalmával, akár komoly harcok árán is, 
de soha el nem fáradva, soha meg nem alkudva, 
soha fel nem adva kell küzdenünk a boldogságun-
kért, kitartani szeretettel városunkért, tovább 

dolgozva Ózd hosszú távú fennmaradásáért, 
jövőjéért” – fogalmazott a polgármester.

Az ünnepi beszéd után Szőke Gábor plébános 
szentelte és áldotta meg az új kenyeret, amit 
ezután Janiczak Dávid polgármester vágott 
fel és osztotta szét a színpadon állók közt, 
majd a többi városvezetővel közösen a nézők 
soraiban kínálta meg a város lakóit. 

A műsort néptáncos előadás követte, a Szabad 
Szombat Táncegyüttes lépett a színpadra, 
majd a helyi rockzenét játszó Sunrise zenekar 
koncertje következett. Utánuk a városunkban 
jól ismert Erica C. Dance School & Company 
duzzasztotta meg a nézőteret. A fiatal tánco-
sokat két sztárfellépő követte. Szűcs Judith régi 
és új dalaival Dér Heni pedig fiatalos popos, 
hip-hop-os zenéjével töltötte meg az Ifjúsági 
Parkot az érdeklődőkkel.

„Vasváros” – Az Ózdi Kohászati Üzemek épületegyüttese, 1954. március 27. Fotó: Vadas Ernő.
(Forrás: MTVA Sajtó- és Fotóarchívum)

ÚJ KENYÉR, ÁLLAMALAPÍTÁS



Ózd már több éve indul a Virágos Magyaror-
szág környezetszépítő programban. A verseny 
célja a kulturált és vonzó országkép kialakítá-
sa, településünk pedig zászlóvivője a termé-
szeti örökség megőrzésének és gyarapításá-
nak. Az Ózdi Városüzemeltető Intézmény 
munkatársai minden esztendőben szívükön 
viselik városunk látképének tökéletesítését. 
Idén sincs ez másként, hiszen több mint 
tizenötezer növényt ültettek el a közterülete-
ken a dolgozók, és persze karban is tartják a 
színpompás, illatos virágokat.

HÁTTÉR

A tavalyinál is több nevezés érkezett a 
Virágos Magyarország versenyre, pontosan 
333 település borult virágba idén nyáron 
határon innen és túl. Ózd a harmincezer fő 
feletti városok kategóriájában szerepel.
 
LÁTOGATÁS

Júliusban a megmérettetést szervező mozga-
lom és a verseny egyik megalapítója, a 
szervezőbizottság tagja, Pollák Erika, a Szent 
István Egyetem tájépítészmérnöke, Takács 
Katalin, valamint a régióképviselő, a zsűrizés 
egyik szervezője, Fancsik József látogattak el 
Ózdra. A zsűri tagjai egy előre kialakított 
útvonal szerint járták be az egyes területeket, 
és több szempont szerint értékelték azokat. 
Pollák Erika ózdi származása révén is 
igyekszik követni településünk eredményeit.

„Tíz évvel ezelőtt voltam itt utoljára. Van össze-
hasonlítási alapom, és azt kell mondanom, 
hogy rengeteget fejlődött, és rengeteget 
változott ez a város. Az itt látott virágos 
kiültetések nagyon magas színvonalat 
képviselnek. Nemcsak magyarországi viszony-
latban, hanem nyugodtan össze lehet hasonlí-
tani a nyugat-európai eredményekkel is. Én 
magam is az európai zsűri tagja voltam, és a 
szervezet elnöke is körülbelül két évtizeden 
keresztül, tehát sok tapasztalatom van ezen a 
területen, és ehhez gratulálok.”

A zsűri tagjai nemcsak megnézték a várost, 
hanem tapasztalataikra alapozva igyekeztek 
hasznos tanácsokkal is ellátni az Ózdi Városüze-
meltető Intézmény munkatársait. Kiemelték, 
hogy nem a kiültetett virágok mennyisége 

Ülünk az Olvasó színháztermében, a golyós 
dezodor már átitatta a frissen vasalt inget, 
jóllehet pár perce érkeztünk. Ahogy mondani 
szokták, egy gombostűt sem lehetne leejteni. 
És ez jó. Az ózdi kulturális élet pezseg. 
Láthatjuk a város zenés színházát, pesti 
színművészeket, táncosokat, de hallgatha-
tunk akár komolyzenét is.
 
A nagy divat azonban, hogy humoristákat 
megyünk hallgatni, akik kimondják helyet-
tünk, amit mi nem merünk, vagy nagyon is 
merünk, de akkor megbélyegeznek, szervilis 
pojácák mondják a képünkbe a frankót a 
fészbúkon, politikai haszonszerzés céljából, 
ahogy városunk nagy publicistája szokott 
fogalmazni – álnéven persze –, a még nála 
is magasabb színvonalú sajtótermékben.
 
Miközben hasunkat fogjuk a röhögéstől, 
jókat derülünk a máshol már előadott poéno-
kon, nem is gondolunk arra, hogy mi kerül 
több mint háromezer forintba, hisz a tizedik 
sortól már alig látjuk a humorista fizimiská-
ját. A színpadon az égvilágon nem történik 
semmi, végső soron, mintha a rádiókabaré 
felvételén ülnénk. Az ország más vidékein 
persze még drágább a jegy, egy átlagos 
munkáscsalád meg sem tudja fizetni. Mond-
hatnánk, hogy egy DVTK-meccsre is ennyibe 
kerül a belépő, nem is járnak már az emberek, 
s a kultúrához sem sok köze van egy magyar 
élvonalbeli mérkőzésnek.
 
Hol van egy dumaszínházas pódiumra állása 
ahhoz az élményhez, mikor díszletet, jelme-
zeket, mozdulatokat látunk. Mennyi próba, 
mennyi közös munka kell, míg a helyi társu-
lat színpadra visz egy musicalt. De példának 
okáért az egri teátrumba 2300 forintért 
váltottunk jegyet, s azért ott majd 
háromórás műsort kap a pénzéért a 
publikum. A pótszékes telt ház mégis a 
sóderklubos Aranyosinak jött össze.

Ha megenged ennyit az Olvasó, mi a 
Bödőcs-Kőhalmi-Aranyosi triót favorizáljuk, a 
többiek a futottak még. Másnak meg másmi-
lyen az ízlése, s ez így van rendjén. A műsor 
után rendre részt veszünk a „művészsimoga-
tókon”, a fotókat kirakjuk az idővonalunkra, 
mintha idétlen tinédzserek lennénk.

Nyilván jó lenne megérni, hogy Ózdon láthas-
sunk egy Alföldi-, Stohl- vagy Eperjesi-kali-
berű színészt a társulatával, de ez vélhetően 
megfizethetetlen, nem térülne meg. Marad-
nak a másod-harmadvonalbeli fellépők, 
most divatos humoristák és a mieink, az 
ÓMI-sok, akik a minap a Hairt viszik színpad-
ra. Szép színes plakátok hirdették, ma már ők 
is profik. Becsüljük ezt meg, talán föl sem 
fogjuk, mekkora értéket képviselnek...

Kultúr-sok(k)

A pedagógusok már egy hete a rajtrácson toporog-
nak – a közhiedelemmel ellentétben nekik sincs 
több szabadságuk, mint mondjuk egy könyvelőnek 
vagy egy kéményseprőnek –, néhány nap múlva 
útjára indul a tanév, megszólal a csengő.
 
Azt nem tudom, hogy a diákok mennyire várják 
a kezdést, gyanítom annyira, mint az imént 
említett napszámosai a nemzetnek. Hajlamos 
vagyok abban a tévhitben ringatni magam, hogy 
volt idő, amikor kisdiákként már aludni sem 
tudtam – más okból kifolyólag ez most is így 
van –, annyira vártam a szeptember elsejét. 
Akkor találkoztam újra a társakkal, akik hozzám 
hasonlóan a nagyszülőknél vakációztak, és nem 
volt okostelefon, hogy még arról is értesülhes-
sünk, mikor és mit ebédelt a másik.
Ilyenkor már becsomagoltuk a füzeteket, a 
vinyettára igyekeztünk gyöngybetűkkel fölírni a 
nevünket, most meg már olyan irkák vannak, 
amilyenről a nyolcvanas években álmodni sem 
mertünk. Gyakorlatilag július közepe óta 
bombáznak a hipermarketek tömött polcaikkal, 
ahol szeptember elején aztán akciósan 
juthatunk mindenhez. Általában a tanító nénik 
ilyenkor közlik, hogy nem megfelelő vonalazású 
a füzet, s a méretével is gondok vannak, lesz 
szíves a szülő újat vásárolni.
 
Ennél azért lesznek nagyobb problémák is, ha 
hihetünk a pedagógus szakszervezetek 
(számomra teljesen érthetetlen módon több is 
van) képviselőinek, akik vélhetően nem annyit 
keresnek, mint a néma tömeg, akiket majd 
harcba kívánnak küldeni. Bár az ország leghite-
lesebb forrása, az M1 híradója szerint nincs 
tanárhiány, a hazug ellenzéki portálok egész 
magas számokról tudósítanak. De ahogy Virág 
elvtárs is megoldotta a narancs hiányát egy 
citrommal, úgy bármikor reaktiválhatók a 
nyugdíjas kollégák, legvégső esetben pedig 
behívható az utcáról bármelyik közmunkás, ha 
eltérő módszerekkel is, de nyilván ők is értenek 
a nebulók megzabolázásához. Bár környező 
településeken láttam olyat, hogy a derék 
közhasznúak már fél tizenegykor hazafelé 
ballagtak, így az utolsó néhány tanítási órára 
már ők sem tudnak beugrani.
A tüntetésekre és az esetleges sztrájkra azért 
kíváncsi leszek, tapasztalataim szerint ugyanis 
a pedagógustársadalom jelentős része – ha 
nem is kétharmada – lojális a kormánypárthoz, 
mérget vennék rá, hogy még a szavazófülke 
magányában is. A többieknek pedig gondolni 
kell az egzisztenciájukra. Tanárok még nem 
csináltak forradalmat, azt a diákok szokták.
Persze néhány terhet levett a kormány a 
nemzet napszámosainak a válláról: példának 
okáért nem kell pazarolni a drága idejüket arra, 
hogy kiválasszák a megfelelő tankönyvet. 
Kiválasztják helyettük. Nem kell várni a tovább-
képzésekre, hogy kicserélhessék a tapasztala-
taikat. Házhoz küldik a segítséget, tanfelügyelet 
formájában. Ha kérik a tanácsot, ha nem.                   
Több évtizede a pályán lévő mohikánokat 
minősítenek öltönyös-kosztümös, szappanszagú, 
a fodrásztól épphogy kilépő szakértők. 
Azért ne szegjük kedvét a csillogó szemű 
elsősöknek, akik még valami mesevilág kapuja-
ként tekintenek az iskola bejáratára, ahová 
hétfőn reggel betérnek, hogy új barátokat és 
élményeket szerezzenek. Kívánjuk nekik, hogy 
minél később éljék át azt, amit nagyobb társaik 
és a katedrán ülők ilyenkor, augusztus utolsó 
hetében éreznek…

Farkas NándorTóth Alexandra

Édes-savanyú
csengőszó

Elgörbített tükör 6.

számít, hanem sokkal inkább azok harmonikus 
elhelyezkedése, hiszen egy jól megtervezett, 
átgondolt kialakítás teljesen más atmoszférát 
képes közvetíteni a városban élők, vagy az 
idelátogatók számára. Nagy Zsuzsanna, az ÓVI 
igazgatója elmondta, hogy idén kicsit kevesebb 
virágot ültettek el, mint tavaly.

„Igazodnunk kell ahhoz, hogy a költségvetés 
milyen lehetőséget ad számunkra. Igyekeztünk 
úgy kialakítani a növények helyét, hogy a mennyi-
ség csökkenése ne legyen észrevehető. Több 
olyan terület van, amelyeket újdonságokkal 
láttunk el. Azt hiszem, hogy turisták és az itt lakók 
örömmel sétálnak a városban.”

A helyi közösségek összefogásán nagyon 
sok múlik, hiszen az ő feladatuk, hogy minél 
fenntarthatóbb, élhetőbb, szerethetőbb 
települések fogadják a szakértőkből álló 
zsűrit, de a legfontosabb, hogy bárkit, aki 
Ózdot választja útja céljául. A versengésben 
eredményhirdetés a megszokottak szerint, 
október elején várható.

 
MEGNYERTÜK

A legkritikusabb zsűri, vagyis a közönség 
szavazatait idén sikerült elnyernünk.                             
„A Legvirágosabb Úti Cél” elnevezésű 
versenyt a legnépszerűbb közösségi portálon 
hirdették meg a szervezők. Egy hétig lehetett 
a benevezett harmincezer fő feletti települé-
sekre voksolni. Idén 22 város versengett 
ebben a kategóriában a címért, és több mint 
tizenötezer szavazatot gyűjtöttek be össze-
sen. Városunk 2017-ben különdíjas lett, 
tavaly második helyet szerzett, most pedig 
végig vezetve, végül közel háromezer szava-
zattal tört az élre. A dobogón foglalt még 
helyet Székesfehérvár és Cegléd is.

VÁROSUNK A LEGVIRÁGOSABB
ÚTI CÉL 2019-BEN
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Városunk sikeresen pályázott a „Fenntartha-
tó települési közlekedésfejlesztés” elneve-
zésű felhívásra, így 440 millió forint vissza 
nem térítendő támogatást nyert el a „Kerék-
párutak és egyéb közlekedésfejlesztési 
beruházások Ózd városában” projekt 
megvalósítására. A munkálatok jól haladnak, 
már látványosak a változások.

Ózdon is sokan járnak munkába kerékpárral, 
de a sportolók is szívesen pattannak 
nyeregbe. Az Ózdi Kerékpáros Egyesület idén 
fennállása huszadik évfordulóját ünnepli, a 
versenyzők számos sikerrel öregbítették és 
öregbítik is a város hírnevét. Bicikliutakkal 
azonban nem állt túl jól településünk, 
lényegében csak a hódoscsépányi sportpálya 
és Borsodnádasd között futott egy.                                                                                                     
A TOP-3.1.1-15-BO1-2016-000021 projek-
tnek köszönhetően ez most megváltozik.                          
A hálózat közvetlenül, vagy rövid leágazással 
érinti a legtöbb közintézményt,  áruházat, 
ipari övezeteket, az autóbusz-pályaudvart, a 
vasútállomást.

Az első látványos változás a Piac úton történt, 
ahol július közepén már át is adták azt az új 
körforgalmat, amely egy addig kimondottan 
problémás kereszteződésben tette egysze-
rűbbé, gördülékenyebbé a közlekedést. Itt 
már a felfestések is elkészültek, a kivitelező a 
bringásokra is gondolt, tehát az ő átkelésüket 
is megfelelően szabályozták.

A körforgalommal párhuzamosan már 
magát a kerékpárutat is elkezdték építeni.                 
A projekt keretében összesen mintegy 30 
kilométeren lesz biztonságosabb a biciklis 
közlekedés, ezt több különböző megoldással 
valósítják meg. A leglátványosabb a több 
mint két kilométer hosszúságú, új építésű 
kerékpárút, amelyet  már most is láthatnak 
azok, akik a Piac úton autóznak. Már dolgoznak 
a Piac úti híd kiszélesítésén is.                                             

Ez az alapozással kezdődött, a hídfő építését 
a kötési idő letelte után, a hónap végén lehet 
megkezdeni. A Brassói úti körforgalomnál az 
iskola kerítését is áthelyezik a nyomvonal 
biztosítása érdekében.

A Március 15. úton, a horgásztó oldalán régóta 
jelent problémát a gyalogosok közlekedése, 
miközben a közelben található a város egyik 
nagy foglalkoztatója. Sokak munkába járását 
könnyítheti meg az itt megépülő járda, a 
bringások számára pedig kerékpáros nyomot 
festenek fel az úttestre.

És ha már felfestések: a közlekedők már most is 
a város számos pontján találkozhatnak ilyenek-
kel. Az útburkolati jeleknek azonban több fajtáját 
különböztetjük meg. A kerékpáros nyom egy 
ajánlás a biciklisek számára, az autósok ráhajt-
hatnak, őket arról tájékoztatja, hogy itt számít-
hatnak bringásokra. Ezzel szemben a kerékpár-
sávot más járművek nem használhatják, 
áthajtani rajta besorolás céljából csak a szagga-
tott vonallal jelzett szakaszon szabad. A nyitott 
kerékpársávot manőverezés közben más 
járművek is igénybe vehetik.

Janiczak Dávid polgármester szerint a 
projekt fontossága megkérdőjelezhetet-
len, hiszen: „Sikerült megoldani belőle egy 
olyan régóta fennálló közlekedési nehézséget, 
amely sokunk számára okozott kellemetlen 
perceket: idén júliusban adtuk át a Sárli 
út-Piac út kereszteződésében épült körforgal-
mat, amely nagyban megkönnyíti és gyorsab-
bá teszi a közlekedést. Sikerül fejleszteni a 
városban több helyszínen az infrastruktúrát, 
hiszen új járdák, kerékpáros utak épülnek és 
készülnek el a pályázat befejezéséig.”

A polgármester hozzátette: „Haladni kell 
a korral, a technikai fejlődéssel, és lehető-
ségeinkhez mérten lépést kell tartani 
velük. Többek között ebben is óriási 

szerepe van a megnyert pályázatnak. A mai 
világban általános, hogy több autó van 
egy-egy családban, megkönnyítve a minden-
napi ügyintézés folyamatát. Azonban nagyobb 
helyre van szükség a parkoláshoz, a forgalom-
ban is egyre több gépjármű vesz részt, éppen 
ezért könnyíteni, tehermentesíteni kell azokat 
a korábban jól működő helyzeteket, amelyeket 
mára kinőttünk, forgalmasság, leterheltség 
szempontjából. Parkolót is tudtunk a Piac 
közelébe építeni, amely szép iskolapéldája az 
összefogásnak és a közösen gondolkodásnak. 
Hiszen a városüzemeltetetéssel együtt 
létrejött egy modern, nagyjából 40 autónak 
helyet biztosító parkoló.

Ezzel párhuzamosan egy olyan felfogás is jelen 
van modern korunkban, hogy figyeljünk 
magunkra, testi és lelki egészségünkre. 
Tegyünk meg érte mindent, hiszen egyszer 
élünk. Étkezzünk egészségesen, legyünk 
környezetünkre tekintettel, mozogjunk minél 
többet, tegyük a sportot mindennapjaink 
szerves részévé. Ehhez szintén szükséges az a 
fejlesztés, ami révén reggelente kerékpárra 
ülve gond nélkül eljuthatunk a város egyik 
részéből a másikba. Ahhoz, hogy valami 
fejlődjön, és nagyobb teret kapjon, meg kell 
teremteni a hozzá szükséges alapokat.                            
A pályázat jóvoltából ezen alapokat szakem-
berek segítségével kidolgoztuk, és a megvalósí-
tásán fáradozunk, hogy megfeleljünk az 
elvárásoknak, lépést tartsunk az igényekkel és 
biztosítsuk a testmozgáshoz, sportoláshoz 
szükséges „pályát, útvonalat”.

Azt gondolom, minden, ami épül, tartós és 
maradandó a város életében, az hasznos, és 
tudni kell élni vele. Tudom, hogy közel sem 
elég a jelenleg kialakított kerékpárút hossza, 
lehetne még több irányba kiépíteni, de elindul-
ni ezen az úton egy igenis pozitív példa, és 
mindenképpen előrelépésként kell tekinteni 
rá. Olyan beruházásként, amely nemcsak a 
közlekedés szempontjából fontos, hanem 
hozzájárul szemléletünk, életmódunk formá-
láshoz, és a városkép alakításához. Éppen 
ezek miatt tekintem fontosnak, és egy nagy 
első lépésnek, amelyet mindenképpen 
folytatni szükséges a későbbiekben.”

Lendvai Zsolt

Bukovinszky ZsoltEurópai Regionális
Fejlesztési alap 
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Alabán Péter

„MINDIG LESZ HOVA FEJLŐDNI
EBBEN A SZAKMÁBAN” 
„MINDIG LESZ HOVA FEJLŐDNI
EBBEN A SZAKMÁBAN” 
Külön ágazati képzésben a férfi fodrász-borbély, a fodrász, a szépségtanácsadó és a kozmetikus tartozik a szépészethez.                    
Ennek elsajátítása, művelése azonban nem csupán a készségek tanulására, hanem a divatkövetésre és az egyéni kreativitásra is épül. 
Az ózdi születésű Veres Donáttal a fővárosban beszélgettünk erről a sajátos szakmai világról, lehetőségekről és tervekről.

VERES DONÁT

Új célközönség, új kihívások és vállalások. 
Hirdetések, saját tervezésű logóval ellátott póló, 
árlisták készítése révén már fél év elteltével – és 
immár központi szakmai vezetőként – segítette 
a hálózat vidéki egységeiben is a szolgáltatás 
beindítását, ami nem kis munkával járt. 
„Szakmailag fejleszteni kellett a meglévő gárdát, így 
továbbképzéseket tartottunk nekik, olyan világmár-
kák képviselőinek bevonásával, mint a Schwarz- 
kopf, vagy a Selective Professional” – idézi fel ezt 
az időszakot, miközben folyamatos szintlépé-
seinek történetét követhetjük nyomon. 
Helyi szakmai vezetőként csakhamar fel kellett 
mérnie az egyes szalonok helyi adottságait, 

amelyek átalakítása, felszerelése az újítások 
bevezetésre korántsem volt költségkímélő.                     
A színvonal fenntarthatósága érdekében heti 
rendszerességgel tartottak szakmai egyezteté-
seket, majd a Visegrádi úton működő stúdió-be-
mutatóteremben saját készítésű éves tanme-
net alapján, heti egy napon, üzleteként kb. tíz 
fővel, illetve a nappali tagozatos duális szakkép-
zésben tanulók bevonásával tartott oktatási 
kurzusokat. Az Erasmus+-program keretében 
ráadásul évente tizenöt fős csoportokat is 
képzett egy-egy hónapig angol nyelven, amely-
nek hátterét nemzetközi együttműködés 
biztosította. Utóbbit, vagyis az ismeretek átadá-
sát legalább annyira fontosnak tartja, mint saját 
maga szakmai fejlődését. „Korábbi továbbképzé-
seken sokat tanulhattam Binder Géza mesterfod-
rásztól és Szofrán Zsolttól, a Schwarzkopf Professi-
onal Magyarország színszakértőjétől, a Royal 
Master Academy festéselméleti képzésének vezető 
trénerétől” – teszi hozzá, kiemelve a folyamatos 
önképzés és megújulás fontosságát. 
Ennek bizonyításaképpen ő maga is több 
versenyen vett részt, így – mintegy három 
hónapos felkészülés után – még 2017 márciu-
sában az iparkamara (BOKIK) hagyományos (és 
nemzetközi) szépészeti találkozóján, a Kézműves 
Kupán, ahol német, olasz és szlovén versenyzők 
is voltak. Donát több versenyszámban is kiváló 
eredményekkel büszkélkedhet, hiszen a Trend 
Hajvágás Női Felnőtt Verseny kategóriában 
második, a Női Felnőtt Verseny Összetettben 
harmadik, míg a Borbélycsatán hetedik helyezést 
ért el. Külön megemlítendő „a nap frizuraszíné-
nek” megválasztása, ahol a festéstechnikának a 
modell ruházatával és egyéb kiegészítőivel is 

összhangban kellett állnia, de még a háttérdíszlet 
kiválasztása is számított. Azokat, akik legalább 
két versenyszámban neveztek, az összesített 
versenyszámban is értékelték; itt újabb 
emléklappal lett gazdagabb.
2018 elején Veres Donátot már üzletvezető- 
helyettesként látjuk a budai szalonban, ahol egy 
személyben volt oktató- és bemutatófodrász, 
valamint központi szakmai vezető is. Augusz-
tusban mégis újra váltott, ugyancsak az önfejlő-
dést előtérbe helyezve. Jelenleg a főváros VI. 
kerületének egyik szalonjában, egyéni vállalko-
zóként dolgozik, ahova az előző helyeken 
kialakult vendégköre (közel kétszáz ember) is 
követte. A Hair Baron remek üzleti fogással 
kuponokat nyújt az ötven legnagyobb VIP 
vendégnek, akik azokat egy-egy plusz személy-
nek ajánlhatják fel. Így azok idővel szintén hozzá 
járnak majd. A borbélyszolgáltatás folytatására 
ugyanakkor másodállás formájában a Barber 
Shop Budapest egyik üzletében van lehetősége, 
havonta kb. tizenöt napon ott tartózkodva. Úgy 
érzi, hogy a két hely együttesen jobb most neki, 
miközben a mindig elsőbbséget élvező szakmai 
fejlődését új anyagok betanulása, svájci 
referenciatermékek használata és legfőképpen 
a saját vállalkozása jelentik.
Lehet még ezt tovább fokozni? – merül fel 
bennem a gondolat, de persze Donát eloszlatja 
a kétségeimet. Augusztustól az utóbbi helyen is 
üzletvezető-helyettesnek nevezték ki; úgy 
tűnik, felfelé nincs megállás tehát. Szerinte a 
borbélyvonal és a férfi szegmens erősítése, a 
saját szakállfestés és -ápolás, vagy a hajtetová-
lás napjainkban felfutó részágazata a szakmá-
nak. Ezért is fontolgatja – a cég révén – az év 
barber (borbély) versenyének, egyben fergete-
ges bulijának számító Pengék Éjszakáján való 
elindulását decemberben, ahol pástra lépnek a 
szakma legmenőbb hajtetoválói és hajvágói. 
„Egy ilyen helynek még a légköre is más” – utal 
továbbá arra, hogy a Barber Shopban a vendég 
sört, vagy üdítőt kap extra szolgáltatásként. 
Veres Donát szakmai útja számos elágazással 
ma is töretlen. Munkája mellett természetesen 
szabadideje sem szokványos: ha teheti, nyáron 
az extrém vízisportoknak hódol, szörfözik, télen 
snowboardozik. Tervekkel, ötletekkel és kreatív 
egyéni munkával már bizonyította azt az 
általam is vallott felfogást, miszerint beszélni 
nem elég róla, tenni is kell még fiatalként a 
későbbi érvényesülésért.

A most 26 éves fiatalember Farkaslyukon, 
Bánrévén és Érden járt általános iskolába, majd 
2011-ben Kazincbarcikán szerzett fodrász 
szakképesítést. Ezt követően Ózdon, a volt 
Bolyai Farkas Szakképző Tagiskolában (a mai 
Gábor Áronban) két év alatt letette az érettségi 
vizsgát, majd Budapestre költözött, ahol több 
váltással ugyan, de egyre több ötletét képes volt 
megvalósítani. „2014 szeptemberétől a franchi-
se-hálózatban működő, jelenleg negyven egységet 
üzemeltető BioHair Mester utcai üzletében kezdtem 
dolgozni, amely a legjobb ugródeszkának bizonyult” 
– emlékszik vissza a kezdetekre Donát, hozzá-
téve, hogy állandó hajtás és magas vendégszám 
mellett itt még inkább az olcsóbb kategóriájú 
gyorsfodrászat területén tevékenykedett.
A magasabb színvonalat jelentő, saját kezde-
ményezéseinek kibontakozására lehetőséget 
nyújtó hely azonban ezután következett. 2016 
februárjától egészen 2018 nyarának végéig a 
Kleopátra Szépségszalonban előbb alkalma-
zottként, majd rövidesen központi szakmai 
vezetőként dolgozott. A gyöngyösi székhelyű, 
ma nyolc üzlettel működő hálózat munkatársa-
ként figyelt fel az addig kis számú férfi vendégek 
igényeire, amelyhez igazítva dolgozta ki a hozzá 
köthető KleoMan Style borbélyszolgáltatásait.



Sárváry Lajosné, vagy ahogyan barátai 
ismerik, Nusika néni 1914. július 15-én 
született Sajóvárkonyon. Egyhetesen, 
július 22-én keresztelték meg, két bátyja 
után ő volt a legkisebb a Vonga családban. 
Nagyszüleinek Csernelyben volt vegyes-
kereskedése, édesapja mozdonyvezető-
ként dolgozott, édesanyja pedig főként a 
háztartást vezette. A Gyári Iskola elvégzé-
sét követően Vonga Anna a putnoki 
lánynevelőben folytatta tanulmányait, 
ahol háztartási ismereteket tanult, mind-
ezt máig kamatoztatja családja körében. A 
kohászatnál felvigyázóként dolgozó 
férjével, Sárváry Lajossal annak haláláig, 
1997-ig élt házasságban. Két gyermekük 
született, Tamás és Lajos.

Nusika nénit, ahogy szinte minden évben, 
most is meglátogattuk születésnapján. Az 
ünnepélyre rajtunk kívül Janiczak Dávid, 
városunk polgármestere, Tóth Pál területi 
képviselő és az Ózdi Városi Televíziótól 
Bukovinszky Zsolt ügyvezető-főszerkesz-
tő is meghívást kapott. Az idős hölgyet 
virággal köszöntötték fel a vendégek, 
emellett persze egy emléklapot is átvehe-
tett, a miniszterelnök aláírásával.

Százötödik születésnapját ünnepelte 
Sárváry Lajosné, Ózd legidősebb polgára. 
Az idős hölgy megélt több mint egy évszá-
zadot, mind a két világháborút, az 
1956-os forradalmat és szabadságharcot, 
a rendszerváltozást és az ezredfordulót. 
Nemcsak hazánkban, a világon is kevesen 
tudhatnak ennyi évet maguk mögött. 
Lánykori nevén Vonga Annát, Nusika nénit 
otthonában látogattuk meg, és ismertük 
meg jobban mindennapjait.

A köszöntés után az idős hölgy otthonában, 
a nappaliban barátnője és fia jelenlétében 
kezdtünk beszélgetni. Nusika néni felé 
szinte azonnal záporozni kezdtek a kérdések, 
amelyekre szívesen válaszolt. Egészségi 
állapotáról is érdeklődtünk. Anna néni 
annak ellenére, hogy gyengén hall, és látása 
is sokat romlott az elmúlt időben, aktívan 
éli mindennapjait. Gyermekei, unokái erőt 
adnak neki. Elmondta, hogy időnként 
látogatják szeretett dédunokái, akik persze 
olykor elevenek és felfordítják a lakását, 
ami után takarítania kell. Korát meghazud-
tolva folyamatosan ellátja a háztartást. 
Amikor csak teheti főz, mos, takarít és 
vasal. A háztartási munkákon kívül pedig 
rendszeresen készít befőttet, varr, de saját 
készítésű csokilikőrje is van, ezúttal is azzal 
koccintott vendégeivel.

Aktív élete ellenére sokat nem mozdul ki a 
házból, utoljára körülbelül fél éve volt temp-
lomban. Ide is idősebb fia kísérte el, akivel 
együtt él, és aki gondját viseli a mindenna-
pokban. Tamás szerint édesanyja hosszú 
életének titka a nagy élni akarása. Mellette 
barátnője is sokat van vele, együtt sütnek, 
főznek, és rengeteget beszélgetnek.

Az ünnepelt a polgármesterrel együtt vágta 
fel a tortát. Városunk vezetője sem először 
járt az idős hölgynél, 
aki azonnal megis-
merte gyenge látása 
ellenére. Janiczak 
Dávid arra a kérdésre, 
hogy milyen érzés 
részese lenni Anna 
néni születésnapjá-
nak, így válaszolt: 
„Nusika néninél nem 
először vagyok, nagyon 
örülök, hogy újra itt 
lehetek, és már most a 
105. születésnapját 
ünnepeljük. Nagyon jó 
kedélyű, nagyon jól érzi 
magát, és ami a legfon-
tosabb, hogy a szeretetre 

tanít másokat, hiszen mindig megkérdezzük, 
mi a hosszú élet titka, és mindig azt mondja rá, 
hogy csakis a szeretet.”

Tóth Pál területi képviselő sem először 
vendégeskedett az idős hölgynél. Több 
évtizede ismeri Nusika nénit. Elmondta, hogy 
nemrég járt a születésnaposnál anyósával, 
és felemelő érzés volt látni a két idős hölgyet 
együtt: „Nagyon különleges és szép érzés itt 
lenni. Én Nusika nénit – mert mi csak úgy 
ismerjük, és úgy hívjuk – pontosan negyven éve 
ismerem. Egész véletlenül a szomszéd lakás 
anyósomék lakása.”

Ottjártunkkor most is megkérdeztük Nusika 
nénit, mint minden évben, hogy mi a hosszú 
élet titka. Erre a kérdésre most is ugyanaz volt 
a válasza, mint mindig. Szó szerint idézve:                 
„A szeretet, semmi más csak a szeretet. Nekem 
nincs haragosom, mindenkit szeretek”.

A HOSSZÚ ÉLET TITKA:

105 ÉVES NUSIKA NÉNI

Szepesi Dániel
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Lendvai Zsolt

„Az ember legjobb barátja” – tartják 
sokan a kutyákról. A négylábúak persze 
mindenkinek mást jelentenek: van, aki 
tényleg társként tekint rájuk, mások-
nak inkább munkatársak, vagy kevésbé 
szépen szólva munkaeszközök. Aztán 
vannak macskások, és olyanok is, akik 
távolságtartóak az állatokkal szemben. 
Szabó Bence már gyerekkorában 
elkötelezte magát a kutyák iránt, ma 
pedig már számos sikert ér el nemcsak 
saját, hanem mások kedvenceivel is.

UTAZÁS A
RINGEK VILÁGÁBA
KIKÉPZÉSRŐL, KIÁLLÍTÁSOKRÓL
ÉS FELELŐS ÁLLATTARTÁSRÓL
SZABÓ BENCÉVEL

Két boston terrier érdeklődő pillantása 
fogad a kistói családi ház udvarán.                        
Egyikük, a kétéves Zoé nem sokkal később 
már az állítópadokon mutatja be, hogyan is 
kell viselkednie egy kutyának a versenye-
ken. Gazdája, Szabó Bence közben magya-
rázza, mit is figyel a zsűri egy-egy megmé-
rettetésen. Fontos, hogy a kutyus hegyezze 
a fülét, legyen egyenes a háta, hangsúlyoz-
zák ki az első és hátsó szögeket is. Zoét 
aztán a négy és fél hónapos báró váltja, aki 
Bence szerint még kezdő, de laikusként csak 
azt látom, hogy ő is ügyesen teszi a dolgát.

Bencéről sugárzik, hogy imádja a kutyákat, 
nem véletlen tehát, hogy amióta csak az 
eszét tudja, velük foglalkozik. Még gyerek-
korában született családjuknál egy alom, 
abból kapta meg első saját négylábúját, egy 
berni pásztor kiskutyát. Már vele is sokat 
foglalkozott, de akkor még nem tudta, hogy 
ez lesz a hivatása. Hét évvel ezelőtt aztán – 
ahogy ő mondja – nagyon jó helyről kapott 
egy berni pásztort, vele kezdett el kiállítá-
sokra járni. Akkor még csak hobbiként 
tekintett erre az egészre, de kisvártatva jött 

egy újabb kutyus. Hamarosan pedig 
ismerősök, barátok kérték meg, hogy 
segítsen nekik a felvezetésben.

Egyre jobban elmélyült a tanítgatásban, majd 
Miskolcon elvégezte a kutyakiképzés-vezető, 
illetve -segéd tanfolyamot, ezzel képesítést 
is szerzett ahhoz, amit egyébként is hosszú 
évek óta csinál nagy odaadással. Most éppen 
saját kutyaiskoláját, a Universe of Beauty-t 
építgeti. Ózdon egyébként működik másik 
suli is: a Lam-völgyben dolgozó kiképzőkkel 
Bence jó kapcsolatot ápol. Amiben lehet, 
segítik egymást, tanulnak a másiktól. Ő maga 
például rottweilerével őrző-védő alaptanfo-
lyamot végzett a „kollégáknál”. A két iskolá-
nak alapjaiban véve különböző a profilja: míg 
a Lam-völgyi elsősorban engedelmességi és 
őrző-védő készségeket tanít a kutyusoknak, 
addig Bence legszívesebben ringdresszúrá-
val, vagyis a kiállításokra való felkészítésével 
foglalkozik, a jövőben is ezt tervezi.

Közben már a kilenc hónapos Candy is 
velünk van: ő egy kicsit még félénk berni 
pásztor, egy igazi kis mackó. Bence 
leggyakrabban éppen boston terrierekkel 
és berni pásztorokkal dolgozik, utóbbi fajtát 
nagyon nyugodtnak, család mellé is kifeje-
zetten ideálisnak tartja.

Azt mondja, a legfontosabb, hogy minél 
korábban szocializálni kell a kutyákat.                
Ezért amint csak lehet, ő is kiviszi őket 

emberek közé, tömegbe, akár buszra is. Ha 
ez már megvan, akkor egy kiállításra készü-
lő ebnek tudnia kell szépen állni, méghozzá 
huzamosabb ideig is. És elengedhetetlen, 
hogy jól tűrje, amikor idegenek fogdossák, 
vizsgálják a fogait, a szőrét – a versenyeken 
a zsűritagok is ezt teszik.

Beszélgetésünk végén arról faggatom, 
szerinte mennyire gondolkodnak felelősen az 
állattartók Ózdon, a térségben, esetleg 
országszerte. Meglátása szerint vegyes a kép, 
de érezhető a fejlődés. Egyre többen igyekez-
nek odafigyelni kedvencükre, és a kötelező 
feladatokon, az etetésen és az oltások 
biztosításán túlmutatóan is foglalkozni vele. 
Hozzá is jönnek érdeklődők a fővárosból vagy 
akár Érd környékéről is, és amiben csak teheti, 
próbál segíteni, tanácsokat adni.

Közben saját kutyusaival és mások négylá-
búival is készül versenyekre. Szeptember 
végéig már minden hétvégéje be van tábláz-
va, de a befektetett munka – ha nem is 
anyagi értelemben – megtérül. Legnagyobb 
büszkeségei közt azt a kijevi Európa-kiállí-
tást említi, amelyen első boston terrierjével 
kategória-ezüstöt szerzett, valamint azt a 
salgótarjáni megmérettetést, amelyre első 
saját almából két kutyát is el tudott vinni.

Az eredmény persze nem minden. Felemelő 
látni azt a lelkesedést, amellyel beleveti 
magát a munkába, és azt az odaadást, 
amivel kutyáit terelgeti.
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A parkot Árpád-házi Szent Erzsébetről nevez-
ték el. De ki is ő valójában? Hazánk első nagy 
uralkodódinasztiájának leszármazottja volt, II. 
András és Merániai Gertrúd lánya. Az 1200-as 
évek elején született. Már egészen kisgyer-
mekkorától kezdve igen vallásos életet élt, 
később vezeklőövet hordott, gyakran böjtölt, 
és ostorozta magát a hit nevében. Közismert 
volt jótékonykodó természetéről, még 
kórházat is alapított, ahol ő maga is ápolta a 
betegeket. Sokszor élelmezte a szegényeket, 
és igyekezett mértéktartó módon élni. Férje, 
IV. Lajos türingiai tartománygróf halála után, 
mindössze húszévesen megfosztották a 
vagyona kezelésének jogától és férje birtokai-
nak jövedelmétől. Három gyermekével 
elhagyta lakóhelyét, és fonásból tartotta fenn 
magát. Nemsokára Assisi Szent Ferenc 
harmadrendjének tagja lett. Három nappal 
korábban megmondta saját halálának napját. 

A húszas évei közepén járhatott. IX. 
Gergely pápa négy évvel később, 

1235-ben avatta szentté.

Már életéből is maradt fenn 
legenda. Legismertebb 
ezek közül a rózsacsoda: 
ennek hatására a legtöbb-
ször rózsákkal a kezében 
ábrázolják – ahogy 
Gáspár Tibor is tette 
Szennán. A történet 
szerint férje halála után is 
tovább segítette a szegé-

nyeket. Egyszer kenyeret 
vitt nekik, de találkozott 
sógorával, aki megkérdez-
te, mi járatban van. Erzsé-
bet erre azt felelte, hogy 
rózsák vannak nála – félt 
ugyanis, hogy esetleg 
megtiltják neki a jótékony-
kodást. Amikor megmu-

Bóta Nóra
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SZENNA ÉPÜL ÉS SZÉPÜL
– ÚJ PARKOT AVATTAK ÁRPÁD-HÁZI SZENT ERZSÉBET TISZTELETÉRE
Mindenkinek kell egy hely, ahol kikapcsolódhat. Ahol rendezheti gondolatait, esetleg egy jó könyvvel a kezében egy elképzelt 
világba utazhat, és néhány percre-órára elfelejtheti a mindennapokat. Ehhez tökéletes az a hely, amelyet Szennán július eleje 
óta vehetnek igénybe az ózdiak. Az Erzsébet-park.

tatta Henriknek a kosarat, abban valóban 
rózsák voltak. Halála után sírjánál csodás 
gyógyulások történtek.

Róla nevezték el tehát Szenna új parkját. Révai 
Józsefné, a Szennai Nyugdíjas Klub vezetője így 
fogalmazott az avatóünnepségen: „Miért éppen 
Árpád-házi Szent Erzsébet? És mit szeretnénk üzenni 
személyével városunknak, de az ország lakóinak is? 
Ő a legismertebb és a legtiszteltebb magyar nő, akit 
ugyanolyan joggal vall magáénak Németország, de 
az egész világ, hiszen személye mára a szolidaritás, a 
tevékeny felebaráti szeretet, a magas erkölcsi norma 
egyetemes jelképévé vált. Mondható, hogy a Kalkut-
tai Teréz anya elődje volt. Mi is őt kövessük, azon 
legyünk, amit benne dicsérünk, cselekedjük. Talán 
soha ennyire nem volt szükség a világban ezeknek az 
erényeknek a gyakorlására.”

A rózsapark közepén áll a kápolna, amelyben 
Szent Erzsébet szobra található. Az avatón 
számtalan ember járult elé, hogy rózsával rója le 
tiszteletét. Végül csak a csend maradt és a végte-
len nyugalom, amivel ha szemléljük a világot, 
máris jobb helynek tűnik.
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Kultúr-sok(k)Virág Gedeon vidéki hírlapíró kerékpárra pattant. Hosszú 
évek óta nem ült két keréken. Mulatságosan festett a 
fekete biciklin, jobbára falvakban látunk ilyeneket, a 
kocsma falának támasztva. Bizonytalan mozdulatokkal 
indult el, jóllehet aznap még egy kortyot sem ivott.

Izgatott volt. Azt hallotta a városi tévében, hogy 
Ózdon már nyolc körforgalom van, de bárhogy 
számolta, csak nem jött elő emlékezete filmvásznán 
az összes. Elhatározta, hogy fölkeresi mindet, s 
nagyon trendi módon egy-egy szelfit is készít, 
aminek az értelmét nem kereste.
 
A legközelebb merő véletlenségből a frissiben 
elkészített körforgalom esett, ahol épp akkor vágták 
át a nemzetiszín szalagot, talán bele is gurult a 
híradósok felvételébe. Indokoltnak találta ezt a 
megoldást, korábban bosszankodott, amikor a régi 
centrum felől próbált kikanyarodni az autóval balra, 
de szemből is ugyanez volt a helyzet.

Később egy villámárvíz elöntötte a területet, s Virág 
Gedeon nem igazán értette, hogy miért örvendez-
tek a szokásos intrikusok a fészbúkon posztolt fotó 
láttán. A firkász szent meggyőződése, hogy ha ezt a 
politika fabrikálta megosztottságot sikerülne 
száműzni a közéletből, akkor rengeteg probléma 
magától megoldódna. 

Nem kellett sokat tekerni, a következő kettőt egy 
sóhajtásnyira találta, talán indokolatlanul közel 
egymáshoz. A Cipó felé vezetőnél egy autó majdnem 
el is sodorta, aminek talán az olvasó örült volna 
egyedül. Leszállt, alig bírta átemelni a bal lábát a vázon, 
miközben káromkodott egyet, hogy a sofőr is hallja, 
miután leparkolt a pénzváltónál. Aztán, amikor 
meglátta, hogy kik szálltak ki a német gyártású 
gépjárműből, már el is illant a haragja, csak a bajsza 
alatt morgott. Azok persze rá se hederítettek, 
miközben megigazították a fuxot a fekete atlétatrikón.

Ekkor az is bevillant, hogy rossz irányba indult, hisz a 
régi kenyérgyár közelében is van körforgalom. 
Visszafordult. Bár ne tette volna. Éppen rendőrök 
helyszíneltek ott, két idős embert gázolt el a zebrán 
egy harmadik. Sok fórumon olvasta, hogy korlátozni 
fogják a járművezetők életkorát, amit nem talált 
helyesnek. Hetven fölött is lehetnek jó sofőrök, 
ahogy negyven alatt is olyanok, akik jogosítványát 
nem sok mindennel lehet alátámasztani.

Kisvártatva az ötödik fotó is elkészült, a „TH”-nál, 
ahogy a nép ajkán forog az intézmény neve. Mérget 
ugyan nem mert volna venni rá, de véleménye 
szerint ez a legkorábbi körforgalom, amit majd a 
felháborodott olvasók cáfolhatnak csak meg. Az 
Újváros tér irányába nem kell menni, jóllehet az 
iskola felé igyekvők gondjaira gyógyírt jelentene egy 
kilencedik körforgalom.
 
Irány a posta, ott van a legszebb, futott át az agyán, 
bár éppen elégnek találta a sportolást aznapra, 
szívesebben parkolt volna le egy kiskocsma teraszá-
nál. Néhány hét múlva már kerékpárúton száguldoz-
hat, jutott eszébe a piacnál. Nagy volt a hőség. De a 
Városi Könyvtáron túl is van élet, oda még el kell 
jutnia, bátorította magát. Ha annál a körforgalomnál 
lesz rosszul, legalább nincs messze a kórház.
 
Eddig ez volt a leghosszabb táv két szelfizés között, 
volt ideje közben gondolkodni. El sem hinné az olvasó, 
ha nem írnám le, hogy féltávnál elméjébe villant, hol 
van a nyolcadik. De ettől nem lett jobb a közérzete…

A virágnak megtiltani… 6.

Tour de Ózd
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– Ha jól tudom, az érdeklődés ezután csak
fokozódott, emellett más szakágak
kerültek a középpontba?

– Igen, tizenegy évesen már komplett 
futamokon ültem az autóban. Tizenhárom 
voltam, amikor megszereztem a licencet, és 
már több amatőr raliversenyen vehettem 
részt a jobb egyben. 2017-ben pedig elkezd-
tem ralikrosszozni. Ez azért tetszik, mert itt 
már én vezethetek, így saját magamra 

vagyok utalva, illetve a rádiósomra, akivel az 
egész futam alatt kommunikálunk. Itt 
egyszerre többen indulunk el, esetenként 
van lökdösődés is, és más a technikázás. 
Ebben tér el a hagyományos ralitól. 

– Milyen volt belecsöppenni
ebbe a világba?

– Az első évben csak egy alkalommal 
próbáltam ki magam, azt hiszem, a 13. 
helyen végeztem. Ezután a következő 
kiírásban már minden versenyhétvégén ott 
voltam a Junior Kupában. Itt egységesen 
1,3-as Suzuki Swiftekkel megyünk. Minden 
teljesen gyári, de ki vannak könnyítve az 
autók, és bukócsövet is szerelnek bele, 
illetve versenyülésekben ülünk. De 
mondom még egyszer: a motor és a felfüg-
gesztés teljesen gyári.

– Hogy állsz jelenleg?

– A mostani állás szerint a harmadik vagyok, 
nagy a versengés a dobogós helyekért. Még 
vannak hátra futamok. Megpróbálok mindent 
beletenni, és minél előkelőbb helyen végezni.

– Mik a tervek a következő időszakra?

– Szeretnénk néhány éven belül feljebb 
lépni két kategóriával. Ott már magunk 
építhetjük az autót, és több fejlesztést 
rakhatunk bele.

– Mit jelent számodra a ralikrossz,
és mit gondolsz a sportág fejlődéséről?

– Egy idő után életformává válik. A legjob-
ban a rajtot, és az első kanyarig tartó 
szakaszt szeretem. A féktávra egyszerre 
akár hatan is megérkezhetünk, és ekkor van 
a legtöbb akció. Egyébként manapság több 
mint száz versenyző áll rajthoz a verseny-
hétvégéken itthon. Rohamosan fejlődik a 
szakág, Szabó Krisztián például a világbaj-
nokságon megy, Kárai Tamás pedig az 
Európa-bajnokságon. Szerintem pár éven 
beül kontinensviadalt is rendezhetünk. 

– Mit tanácsolsz azoknak, akik még nem
vettek részt nézőként ilyen futamokon,
de most kedvet kaptak hozzá?

– Én ajánlom mindenkinek, hogy jöjjön el, és 
élje meg személyesen ezt az élményt. Aki 
ezt megtapasztalja, legtöbbször rendszere-
sen visszatér, mert szinte kivétel nélkül 
izgalmasak a hétvégék. A királykategóriá-
ban pedig közel 600 lóerős autókat 
terelgetnek az aszfaltot és murvát is 
magába foglaló pályákon.

– Hogyan csöppentél bele
a száguldás világába?

– Mivel édesapám régóta versenyez, így 
ebben nőttem fel. Már 5-6 éves koromban 
érdekeltek az autók, így nagyon élveztem, 
amikor apa kocsival jött értem az óvodába. 
Akkoriban ültem először versenyautóban 
egy prológon. Az igazsághoz hozzátartozik, 
hogy plédeket kellett alám rakni, hogy 
kilássak az autóból, de valahogy így kezdő-
dött ez az egész.

EGY IDŐ UTÁN
ÉLETFORMÁVÁ VÁLIK...
IFJ. NEDECKI LÁSZLÓ
Még nincs 16 éves, mégis rutinos autóversenyzőnek számít. Lackó 2017 óta 
vesz részt a ralikrossz Junior Kupában, és fekete-narancssárga Suzukijában 
hétvégéről hétvégére küzd a győzelemért a riválisokkal. A fiatal pilóta a 
bajnokság összetettjében is joggal pályázik a dobogóra.
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Idén is nagy sikernek örvendett az Ózdi 
Városi Televízió, az Ózdi Teknőc Futó Club 
és az Ózdi Sport- és Élményközpont által 
szervezett háromállomásos szabadidős 
programsorozat, amelyet már negyedik 
éve hívnak életre. A rendezők május, 
június és július utolsó péntekén is lehető-
séget biztosítottak a város lakosságának 
egy kis testmozgásra. A rendezvények a 
Városi Stadionban zajlottak, ahol a részt-
vevőknek nem volt más dolguk, mint 
teljesíteni tízszer a pálya külső körét. 

időre felmérjük képességeinket, megbizo-
nyosodjunk fejlődésünkről. Cél: a rendsze-
rességre ösztönzés. Minden futó, aki teljesíti 
a tíz kört, sorsoláson vesz részt. Emellett, aki 
mindhárom állomáson jelen van, meghá-
romszorozza esélyeit a fődíj elnyerésére.
 
TÁMOGATÁS

A fődíj pedig nem más volt, mint kétszer 
ötvenezer forint, a rendezvény főtámogató-
ja, Dancsok Tamás felajánlásából, amelyet 
most Zvelihárné Ivanics Krisztina és Csörgő 
Zsombor vihetett haza. Az évek alatt egyre 
több helyi vállalkozó, alapítványok álltak az 
ügy mellé. Nekik köszönhető, hogy az 
élményen túl tárgyi nyereményekkel is 
gazdagodhatnak a futók, elmondható, hogy 
szinte mindenki. Ezen kívül a résztvevők Sri 
Chinmoy indiai tanító nevével fémjelzett 
emléklapokat is kaptak a teljesített körökért, 
illetve a rajtszámokat is megtarthatták a 
sportos nap emlékére.
 
EGYÜTT A NÉGYLÁBÚAKÉRT

Idén először a futáson és a 
kikapcsolódáson túl egy nemes 
ügyet is támogattak a szerve-
zők. Pontosabban kettőt. 
Ugyanis a programokon lehető-
ség volt segíteni az Ózdi Állate-
gészségügyi Telepet, valamint 

NEM VERSENY

A futónapok programsorozat tulajdonkép-
pen nem verseny, de mindenképpen küzde-
lem magunkkal, hogy a lehető legjobbat 
hozzuk ki az adott lehetőségből. A szervezők 
persze jutalmazzák a leggyorsabbakat, de ez 
csupán motivációként szolgál. A három 
alkalom remek lehetőség arra, hogy időről 

Fazekas Ildikó kiskapudi állatmenhelyét. A 
cél, hogy minél kevesebb négylábú kóbo-
roljon az utcákon, hiszen ez városunkban 
is igen nagy probléma, valamint hogy a 
már befogott kutyusoknak könnyebbé 
tehessék az életét. Az ötlet bejött, hiszen 
a helyi sportbarátok több zsák száraz 
tápot, nedves kutyaeledelt ajánlottak fel, 
valamint az Ózdi Állategészségügyi Telep 
egyik négylábú lakója, Csilla is gazdára 
talált. Barta Gábor még az első állomáson 
fogadta örökbe, azóta édesapja neveli.

ÓZDI FUTÓNAPOK A VÁROSI STADIONBAN

"VANNAK KLUBOK, AHOVÁ SOSE TARTOZHATSZ. VANNAK SZOMSZÉDOK,AKIK MELLETT SOSEM LAKHATSZ,
VANNAK ISKOLÁK, AHOVÁ NEM KERÜLHETSZ BE, DE A PÁLYA MINDIG NYITVA ÁLL." 
NIKE

Tóth Alexandra


